

Press Release

Office of the Commissioner for Human Rights Communication Unit

Ref: 551b09

Tel. +33 (0)3 88 41 35 38

Fax +33 (0)3 90 21 50 53

Internet: www.commissioner.coe.int

e-mail: press.commissioner@coe.int



47 member States

Albania
Andorra
Armenia
Austria
Azerbaijan
Belgium
Bosnia and Herzegovina
Bulgaria
Croatia
Cyprus
Czech Republic
Denmark
Estonia
Finland
France
Georgia
Germany
Greece
Hungary
Iceland
Ireland
Italy
Latvia
Liechtenstein
Lithuania
Luxembourg
Malta
Moldova
Monaco
Montenegro
Netherlands
Norway
Poland
Portugal
Romania
Russia
San Marino
Serbia
Slovakia
Slovenia
Spain
Sweden
Switzerland
"The former Yugoslav
Republic of
Macedonia"
Turkey
Ukraine
United Kingdom

"States should put an end to Roma statelessness" says Commissioner Hammarberg

Strasbourg, 06.07.2009 - "States should employ all possible means to end the statelessness of Roma and provide them with a nationality" said the Council of Europe Commissioner for Human Rights, Thomas Hammarberg, releasing his [Viewpoint](#) today.

"There are Roma in a number of European countries who have no nationality and live outside social protection. They face a double jeopardy as being stateless makes life even harder for those who are already stigmatized and facing a plethora of serious, discrimination-related problems. For those who happen to be migrants as well, their situation is even worse."

Published fortnightly in English, French and Russian, Viewpoints can be used without prior consent, provided that the text is not modified and the original source is indicated in the following way: "Also available at the Commissioner's website at www.commissioner.coe.int".

Press contacts in the Commissioner's Office:

Stefano Montanari, +33 3 88 41 35 38; stefano.montanari@coe.int

« Les pays devraient mettre fin à l'apatridie des Roms » déclare le Commissaire Hammarberg

Strasbourg, 06.07.2009- « Les pays devraient faire tout leur possible pour mettre fin à l'apatridie des Roms et leur accorder la nationalité » a dit le Commissaire aux droits de l'homme du Conseil de l'Europe Thomas Hammarberg dans son dernier [Point de vue](#) publié aujourd'hui.

« Dans plusieurs pays d'Europe, certains Roms sont apatrides et vivent sans protection sociale, ce qui redouble les difficultés auxquelles ils doivent faire face. En effet, l'apatridie rend la vie encore plus difficile à ces personnes déjà stigmatisées et exposées à une multitude de problèmes graves liés à la discrimination. La situation est pire encore pour les migrants ».

Publiés deux fois par mois en anglais, français et russe, les Points de vue peuvent être republiés dans la presse ou sur Internet sans notre accord préalable, sous réserve que le texte ne soit pas modifié et qu'il soit fait mention de la source comme suit : « Egalement disponible sur le site du Commissaire, sur : www.commissioner.coe.int

Contact presse au Bureau du Commissaire :

Stefano Montanari, +33 3 88 41 35 38; stefano.montanari@coe.int